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Číslo 197 

29. září 2015 

   

Nejvyšší představitelé států a vlád EU 
se mimořádně sešli dne 23. září 2015 
v Bruselu na neformálním zasedání 
k problematice migrace. Státníci disku-
tovali o prioritách pro dlouhodobé řeše-
ní migrační krize. Schválili konkrétní 
opatření pro řešení příčin nelegální mi-
grace, zlepšení podmínek uprchlíků 
v Sýrii a okolí a obnovení kontroly 
vnějších hranic EU. Delegaci ČR vedl 
předseda vlády Bohuslav Sobotka. 

Klíčové body 

Před začátkem zasedání se uskutečnila 
tradiční koordinační schůzka zemí Vise-
grádské skupiny (V4). Předsedové vlád 
přijali prohlášení, které obsahuje základ-
ní prvky společné pozice V4 k dlouhodo-
bým řešením v oblasti migrace.  

Následná neformální diskuse hlav států a 
vlád se soustředila na ochranu vnějších 
hranic, vztahy s Tureckem a navýšení fi-
nanční pomoci agenturám OSN a třetím 
zemím. 

Shoda panovala na potřebě posílení 
hraničních kontrol a zvýšení pomoci 
členským státům v první linii. Krátce byla 
diskutována rovněž otázka vytvoření unij-
ní pohraniční stráže, diskuse však nevyús-
tila v žádný operativní závěr. 

Členské státy vyjádřily potřebu posílit 
spolupráci s Tureckem coby klíčovým 
partnerem ve zvládání migrační krize, a 
to zejména s ohledem na fungování ná-
vratové politiky. 

Členové Evropské rady se rovněž shodli 
na navýšení finanční podpory Úřadu Vy-
sokého komisaře OSN pro uprchlíky 
(UNHCR), Světovému potravinovému pro-
gramu (WFP) a třetím zemím v postiže-
ném regionu s cílem zlepšit životní pod-
mínky uprchlíků mimo EU. 

Výstupem jednání je prohlášení hlav států 
a vlád, které zdůrazňuje nutnost dodržo-
vat stávající pravidla včetně dublinského 
nařízení a schengenského acquis a vyzý-
vá orgány EU k práci na opatřeních ob-
sažených ve sdělení Komise o prioritních 
akcích“. Prohlášení dále zmiňuje prioritní 
směry činnosti v reakci na migrační kri-
zi: (1) poskytnutí nejméně 1 miliardy EUR 
na podporu činnosti UNHCR, WFP a dal-
ších agentur, (2) zintenzivnění pomoci Li-
banonu, Jordánsku a Turecku, (3) posílení 
dialogu s Tureckem na všech úrovních, (4) 

pomoc zemím západního Balkánu při zvlá-
dání přílivu uprchlíků a uspořádání mezi-
národní konference k západobalkánské 
trase 8. října, (5) zřízení Nouzového svěře-
neckého fondu pro stabilitu a řešení hlav-
ních příčin nelegální migrace a vysídlených 
osob v Africe a příprava konference 
ve Vallettě 11. a 12. listopadu, (6) posíle-
ní ochrany vnějších hranic, (7) asistence 
členským státům v přední linii s registrací 
migrantů (apel na spuštění systému 
„hotspots“ do konce listopadu 2015) a (8) 
navýšení financování Azylového, migrační-
ho a integračního fondu a Fondu pro vnitř-
ní bezpečnost – Hranice.  

V závěru prohlášení pak byl opětovně 
potvrzen zájem EU na ukončení konfliktu 
v Sýrii a vytvoření vlády národní jednoty 
v Libyi.  

Východiska pozice ČR 

Z pohledu vlády ČR se na summitu diskuto-
valo o prioritách, které vláda prosazuje 
dlouhodobě. Vláda zdůrazňuje v principi-
ální rovině především nutnost přijmout sys-
témová řešení, která budou dlouhodobě 
napomáhat stabilizaci situace ve zdrojo-
vých a tranzitních zemích migrace. 

V souladu s prioritami vytyčenými mandá-
tem pro toto jednání předseda vlády pro-
sazoval důraz na řešení příčin nelegální 
migrace a zajištění ochrany vnější hranice 
EU a plně podpořil přijetí společného pro-
hlášení, které obsahuje konkrétní kroky 
v tomto směru. Do přijatého prohlášení se 
podařilo prosadit mj. zahrnutí konkrétního 
harmonogramu spuštění systému 
„hotspots“, jež by se měl stát operabilním 
do konce listopadu 2015. 

Vláda deklarovala připravenost dále po-
sílit své zapojení do společných kroků 
k řešení migrační krize. Podpořila rovněž 
úsilí o zlepšení podmínek uprchlíků v Sýrii 
a okolních zemích a oznámila záměr navý-
šit svůj příspěvek do rozpočtu Světového 
potravinového programu. 

Předpokládaný další vývoj 

Vyhodnocením přijatých opatření a dalšími 
kroky v oblasti migrace se bude zabývat 
nadcházející pravidelné zasedání Evrop-
ské rady v říjnu. 

/O. Matoušek/ 
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Evropská komise 

19.–25.března 
 Integrace dlouhodobě nezaměstnaných na trh práce > Komise 

Výsledky neformální Rady pro spravedlnost a vnitřní věci > Rada 

Dne 17. září vydala Komise návrh doporučení k inte-
graci dlouhodobě nezaměstnaných na trh práce 
(KOM(2015) 462). Návrh je předkládán v reakci 
na důsledky hospodářské a finanční krize, v jejímž 
důsledku se zvýšila dlouhodobá nezaměstnanost. 
Cílem je posílit koordinované úsilí služeb zaměstna-
nosti, sociálních služeb, vzdělávacích institucí, za-
městnavatelů, místních orgánů a dalších zaintereso-
vaných organizací při integraci dlouhodobě neza-
městnaných. 
Kontext 

V důsledku krize došlo ve většině členských států 
ke zhoršení ekonomické situace, což se nevyhnutelně 
projevilo na trhu práce. Přestože míra nezaměstnanosti 
v současnosti klesá, panují v Evropě obavy o integraci 
především skupiny dlouhodobě nezaměstnaných zpět 
na trh práce. Tato skupina je specifická svou vzdáleností 
od trhu práce, je proto žádoucí věnovat pozornost zvy-
šování jejich zaměstnanosti. Dlouhodobá nezaměstna-
nost je jednou z hlavních výzev, které Komise identifiko-
vala v Roční analýze růstu a pracovním programu 
na rok 2015. Členské státy se na národní úrovni proble-
matikou dlouhodobé nezaměstnanosti aktivně zabývají, 
nicméně se jim nedaří dosahovat kýžených výsledků. 
Iniciativa na evropské úrovni se v tomto kontextu jeví 
jako vhodný doplněk národních politik. 
Klíčové body 

Cílem návrhu je posílit koordinované úsilí služeb zaměst-
nanosti, sociálních služeb, vzdělávacích institucí, zaměst-
navatelů, místních orgánů a jiných organizací při inte-
graci dlouhodobě nezaměstnaných tak, aby došlo ke 
zvýšení míry přechodu z dlouhodobé nezaměstnanosti 
do zaměstnání. Komise za tímto účelem stanovuje speci-
fické cíle a konkrétní kroky, které povedou k naplnění 

těchto cílů a dosažení vyšší zaměstnanosti dlouhodobě 
nezaměstnaných. 
Základem návrhu doporučení jsou závazky členských 
států v následujících oblastech:  

(1) podpora registrace dlouhodobě nezaměstnaných 
u služeb zaměstnanosti; 
(2) hloubkové posouzení a zhodnocení potřeb a potenci-
álu dlouhodobě nezaměstnaných do 18 měsíců neza-
městnanosti; 
(3) nabídka smlouvy o integraci na trh práce do 18 mě-
síců nezaměstnanosti; 
(4) zajištění koordinovaného a navazujícího postupu při 
poskytování všech služeb potřebných k integraci dotče-
né osoby do trhu práce a vyřešení její sociální situace; 
(5) zapojení a finanční motivace zaměstnavatelů 
k přijetí osob dlouhodobě nezaměstnaných do zaměst-
nání. 
Východiska pozice ČR 

Rámcová pozice k dokumentu se připravuje. Obecně 
vláda ČR považuje řešení dlouhodobé nezaměstnanosti 
za jednu z klíčových priorit politiky zaměstnanosti. 
V tomto ohledu klade důraz především na její prevenci. 
Při řešení této problematiky je pak využíván zejména 
koncept tzv. prostupného zaměstnání, čili postupný pře-
chod na trh práce prostřednictvím dílčích kroků. 
Předpokládaný další vývoj 
Na říjnovém zasedání Rady pro zaměstnanost, sociální 
politiku, zdraví a ochranu spotřebitele proběhne první 
orientační debata ministrů k předloženému návrhu. 
Schválení doporučení Rady se očekává na prosincovém 
zasedání Rady. /M. Beranová/ 

Dne 22. září se v Bruselu uskutečnilo mimořádné za-
sedání Rady pro spravedlnost a vnitřní věci. Již třetí 
letošní mimořádné zasedání bylo svoláno v reakci 
na eskalující migrační krizi pouze ve formátu minis-
trů vnitra. ČR byla reprezentována delegací vedenou 
ministrem vnitra Milanem Chovancem. 

Klíčové body 

Jediným bodem zařazeným na agendu mimořádného 
zasedání byl návrh na nouzovou relokaci 120.000 
uprchlíků z Itálie a Řecka. Jednání bylo svoláno poté, 
co na předešlém mimořádném zasedání některé členské 
státy vyjádřily nesouhlas s navrženým principem povin-
né relokace, a nepodařilo se tak přijmout závěry Rady 
v předloženém znění. Cílem jednání bylo relokační me-
chanismus schválit. Vzhledem k tomu, že se nepodařilo 
dosáhnout konsensu, došlo k formálnímu hlasování o při-
jetí uvedeného návrhu rozhodnutí. Proti se vyslovily pou-
ze Česká republika, Slovensko, Maďarsko a Rumunsko, 
zatímco Finsko se hlasování zdrželo (z důvodu nesouhla-
su s nekonsensuální povahou rozhodování). Kvalifikova-
ná většina tak byla dosažena a návrh byl schválen.  
Předmětem přijatého rozhodnutí je dočasný a mimořád-
ný program na relokaci celkem 120.000 žadatelů 
o azyl, který by měl probíhat 2 roky ve prospěch Itálie 
a Řecka (původně mezi beneficienty figurovalo i Ma-
ďarsko). ČR by na své území měla relokovat podle to-
hoto rozhodnutí v první fázi 1.591 osob (376 z Itálie 

a 1.215 z Řecka). S ohledem na skutečnost, že se 
do programu pravděpodobně zapojí také Dánsko, Nor-
sko a Švýcarsko, dojde k úměrnému snížení stanove-
ných počtů žadatelů přidělených jednotlivým členským 
státům. Relokační program se bude vztahovat na žada-
tele o azyl, kteří přijeli nejdříve 6 měsíců před vstupem 
v platnost tohoto rozhodnutí, nebo přijedou v období 2 
let ode dne vstupu rozhodnutí v platnost. Celkem 
66.000 osob bude relokováno z Itálie a Řecka 
(konkrétně 15.600 z Itálie a 50.400 z Řecka). Pro zbý-
vajících 54.000 osob se počítá s jistou mírou flexibility. 
První variantou je, že budou relokovány z Itálie a Řecka 
ve stejném poměru v druhé fázi programu po jednom 
roce od vstupu rozhodnutí v platnost formou prováděcí-
ho rozhodnutí Rady na návrh Komise. Druhá možnost 
stanoví, že pokud Komise během jednoho roku od vstu-
pu rozhodnutí v platnost shledá, že je nezbytná úprava 
relokačního mechanismu z důvodu na místě nebo kvůli 
tomu, že určitý členský stát čelí nouzové situaci charak-
terizované náhlým přílivem migrantů v důsledku prudké 
změny migračních toků, bude moci předložit Radě ná-
vrhy na změnu tohoto rozhodnutí. Takto postižený člen-
ský stát by se tak stal dalším beneficientem relokační-
ho programu. 

/Pokračování na s. 3/ 
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Evropská komise 

19.–25.března 
 Východiska pozice ČR 

Vláda ČR zdůrazňuje, že řešení současné migrační krize 
musí být založeno na systémovém přístupu, který se za-
měří na stabilizaci situace ve zdrojových a tranzitních 
zemích migrace, důsledně zasáhne proti organizátorům 
nelegální migrace (tj. proti převaděčům a obchodníkům 
s lidmi), zajistí účinnou ochranu vnější hranice, zefektivní 
návratovou politiku a bude založen na vyváženosti 
principů dodržování povinností a solidarity uvnitř EU. 
Dalším klíčovým prvkem z pohledu vlády je zřízení 
a řádné fungování tzv. hotspots. Vláda nepovažuje zří-
zení nového relokačního mechanismu na povinné bázi 
za prospěšné opatření a shledává v něm mnoho dosud 

nevyjasněných problematických bodů. Proto na mimo-
řádném zasedání hlasovala proti přijetí návrhu na nou-
zovou relokaci, přičemž k tomuto svému rozhodnutí při-
pojila písemné prohlášení, v němž vysvětluje svůj odmí-
tavý postoj. 
Předpokládaný další vývoj 
Migrační krize bude nadále diskutována na mnoha fó-
rech. Nejbližší substantivní debatu lze očekávat na řád-
ném zasedání Rady pro spravedlnost a vnitřní věci dne 
8. října a na následném říjnovém zasedání Evropské 
rady (15. – 16. října).  
/V. Bernas/ 

Výsledky neformální Rady pro dopravu, telekomunikace a energetiku > Rada 

Ve dnech 24.–25. září 2015 se v Lucemburku konalo 
zasedání Rady pro zaměstnanost, sociální politiku, 
zdraví a ochranu spotřebitele (EPSCO) ve formátu 
ministrů zdravotnictví. Ministři jednali o roli zdravot-
nictví v Evropském semestru, problematice demence 
a zdravotních aspektech migrační krize. Dále           
se zabývali trans-mastnými kyselinami a směrnicí 
o přeshraniční zdravotní péči. Delegaci ČR vedl mi-
nistr zdravotnictví Svatopluk Němeček. 
Klíčové body 

Stěžejním tématem neformálního zasedání Rady se sta-
la role zdravotnictví v Evropském semestru. Specific-
ká doporučení Rady (CSR) z oblasti zdravotnictví pou-
kazují většinou na potřebu zajištění nákladové efektiv-
nosti a udržitelnosti zdravotnických systémů. Komplex-
nější hodnocení zdravotnických systémů v rámci Evrop-
ského semestru by podle předsednictví poskytnulo přes-
nější obraz výkonu zdravotnických systémů a posílilo by 
využití Evropského semestru v oblasti zdravotnictví. Mini-
stři během diskuse zdůraznili zejména potřebu vyřešení 
otázky definice základních pojmů a indikátorů, včetně 
definování role Komise v oblasti organizace zdravotní 

péče, která spadá do národních kompetencí. Teprve 
poté je vhodné řešit otázky rozšíření Evropského se-
mestru na zdraví. 
Diskuse proběhla také k tématu demence ve vztahu ke 
stárnoucí populaci. Zdůrazněn byl význam prevence 
prostřednictvím zdravého životního stylu, včasné dia-
gnostiky a zpomalení progrese nemoci. Ministři se vzá-
jemně informovali o zkušenostech s problematikou de-
mence na národní úrovni a debatovali o možnostech 
spolupráce na evropské úrovni. Dotčeny byly i otázky 
sociálních a finančních dopadů na rodinu i celou společ-
nost.  

Ministři se dále věnovali zdravotnímu rozměru migra-
ce. Byla zdůrazněna potřeba harmonizovaného základ-
ního vstupního zdravotního screeningu jako opatření 
ochrany veřejného zdraví obyvatel EU a prevence 
obecně a potřeba vzájemné výměny informací. Migranti 
nejsou primárně vnímáni jako zdroj infekčních onemoc-
nění, problémem jsou chronická neinfekční onemocnění, 
sexuálně přenosná onemocnění, a zdravotní komplikace 
v podobě dehydratace a vyčerpání organismu. 
/Pokračování na s. 4/ 

Dne 23. září 2015 se v Lucemburku uskutečnilo ne-
formální zasedání Rady ministrů pro energetiku. Ve-
doucím delegace ČR byl ministr průmyslu a obchodu 
Jan Mládek. 
Klíčové body 

V předvečer Rady se uskutečnila galavečeře, které se 
vedle ministrů členských států zúčastnil také místopřed-
seda Komise pro energetickou unii Maroš Šefčovič.  
Hlavním tématem dopoledního jednání Rady byly nové 
technologie v energetice a s tím spojené obchodní pří-
ležitosti. Ministři během dopolední části vyslechli pre-
zentace související s rozvojem nových technologií řady 
úspěšných osobností z této obchodní sféry.  Dopolední 
část byla složena pouze z diskusí a k tématu se žádný 
z ministrů nepřihlásil do rozpravy.  
V rámci pracovního oběda následovaly prezentace a 
diskuse k tématu hledání synergií mezi energetikou 
a rozvojovou pomocí.  Během odpolední části jednání 
proběhla výměna názorů na možnosti finančních ná-
strojů EU a nezbytné podmínky pro mobilizaci investic 
do energetického sektoru, především s důrazem na 
možnosti financování z Evropského fondu pro strategic-
ké investice (EFSI) v rámci Investičního plánu pro Evropu 
(tzv. Junckerův balíček). V rámci diskuse k tomuto tématu 
ministři ocenili potenciál přínosu EFSI pro rozvoj evrop-

ské energetiky. Zároveň státy oceňovaly úspěšnou fran-
couzskou politiku čerpání investic v sektoru energetiky. 

Na okraj Rady se tentokrát neuskutečnila koordinační 
schůzka vedoucích delegací zemí V4. Setkání ministrů 
pro energetiku V4 se totiž konalo již na okraj konferen-
ce International Energy Club v Ostravě dne 17. září 
2015. Jednání mělo formát pracovního oběda, během 
něhož proběhla diskuze k hlavním bodům programu 
neformální Rady pro energetiku. 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR vítá diskusi o roli nových technologií 
v energetice. Energetika je podle ní dynamickým sekto-
rem a je v zájmu konkurenceschopnosti každé země ak-
tivně sledovat technologický vývoj. Vláda prosazuje, 
aby bylo ke všem nízkouhlíkovým technologiím přistupo-
váno rovnocenně a v souladu se zásadami technologic-
ké neutrality. Tyto teze by měly být platné i v kontextu 
páté dimenze Energetické unie, která je technologiím 
a inovacím věnována. 
Předpokládaný další vývoj 
Příští zasedání Rady pro energetiku se uskuteční 26. 
listopadu v Bruselu, přičemž klíčovým tématem jednání 
by měl být návrh závěrů k systému řízení 
(governance). /D. Měsíc/ 

Výsledky nef. Rady pro zaměstnanost, soc. věci, zdraví a ochranu spotřebitele > Rada 
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Evropská komise 

19.–25.března 
 

Rozprava o druhém migračním balíčku Komise > Evropský parlament 

Ministři zdravotnictví dále zhodnotili přínosy a nedostat-
ky směrnice o přeshraniční zdravotní péči, od jejíž 
transpozice uplynuly dva roky. Jako stěžejní nedostatek 
je vnímáno nízké povědomí široké veřejnosti o směrnici 
jako takové a možnostech, které občanům EU nabízí. 
Během pracovního oběda byla diskutována možnost 
rozšíření poskytování informací spotřebitelům o potravi-
nách a rozšíření povinného značení potravin o trans-
mastné kyseliny. 
Východiska pozice ČR 

Vláda ČR si je vědoma nutnosti zajistit dlouhodobou 
udržitelnost a efektivitu zdravotnických systémů a obec-
ně podporuje diskusi o přístupu ke zdravotní péči 
na evropské úrovni. Plně respektována by přitom měla 

být role členských států, ministrů zdravotnictví a národní 
kompetence v organizaci zdravotní péče. Jednou 
z národních priorit v oblasti veřejného zdraví je řešení 
problematiky demence. ČR se pravidelně účastní aktivit 
na úrovni EU a považuje vzájemnou spolupráci včetně 
výměny zkušeností a příkladů dobré praxi na této úrov-
ni za velmi důležitou. 
Předpokládaný další vývoj 
Rada pro zaměstnanost, sociální politiku, zdraví 
a ochranu spotřebitele zasedne ve formátu ministrů prá-
ce a sociálních věcí dne 5. října v Lucemburku.  

/M. Beranová/ 

Výbor pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní 
věci (LIBE) Evropského parlamentu (EP) uspořádal 
v úterý 22. září společnou rozpravu o tzv. druhém 
balíčku návrhů týkajících se evropského programu 
pro migraci, který představila Komise. 
Klíčové body 

V úvodním vystoupení představil zástupce Komise ná-
vrhy krizového relokačního mechanismu pro určení člen-
ského státu příslušného k posuzování žádostí o meziná-
rodní ochranu podané státním příslušníkem třetí země 
nebo osobou bez státní příslušnosti v některém ze států 
Unie. Dále poté představil vytvoření společného sezna-
mu Unie bezpečných zemí původu pro účely společných 
řízení pro přiznávání a odnímání statusu mezinárodní 
ochrany. 

V následné rozpravě vyjádřila německá europoslanky-
ně Brigitte Sippelová (S&D) přesvědčení, že otázka tzv. 
hotspotů je pro řešení migrační krize zcela zásadní a že 
všichni příchozí uprchlíci musí být identifikováni. Navíc 
podoktla, že Komise by měla ověřit, zda všechny člen-
ské státy implementovaly azylovou směrnici. Cecilia 
Wikströmová (ALDE, SE) se dotázala Komise, zda bude 
posílena role Evropského podpůrného úřadu pro otáz-
ky azylu (EASO) a jak bude do relokačního mechanismu 
zapojeno Norsko a Švýcarsko. Německá poslankyně 
a spolupředsedkyně frakce Zelených/Evropské svobod-
né aliance v EP Ska Kellerová plédovala za nutnost tr-
valého mechanismu řešení migračních krizí. Dle Kellero-

vé nesmí ale takovýto mechanismus podkopávat práva 
již přijatých uprchlíků a žadatelů o mezinárodní ochra-
nu.    

K otázce vytvoření seznamu tzv. bezpečných zemí se 
vznesla kritika poslanců (především z frakce GUE/NGL 
a Zelených) týkající se výběru těchto zemí. Poslankyně 
Cornelia Ernstová (GUE/NGL, DE) se zeptala Komise, 
jestli v situaci, kdy některé země západního Balkánu 
nejsou schopny plnit kodaňská kritéria (jako příklad 
uvedla diskriminaci Romů v Kosovu), můžou být považo-
vány za bezpečné země. Komisí navrhovaný seznam 
bezpečných zemí přivítal český poslanec Tomáš Zde-
chovský (EPP). Rovněž dodal, že by se dalo uvažovat 
o začlenění Šrí Lanky či Bangladéše na tento seznam.   
Na úterní rozpravu poté navazovalo středeční mezipar-
lamentní setkání na téma „Potřeba holistického přístupu 
k migraci“, kterého se zúčastnili i zástupci českého Par-
lamentu.  

Východiska pozice ČR 

Vláda ČR obecně podporuje vytvoření seznamu EU 
bezpečných zemí, které začleňují především země na-
cházející se na západobalkánské migrační trase.   
Předpokládaný další vývoj 
Výbor pro občanské svobody, spravedlnost a vnitřní 
věci bude i nadále sledovat vývoj v otázkách krizového 
relokačního mechanismu a zavedení seznamu bezpeč-
ných zemí. /V. Bláha/ 

Ochrana investic v rámci TTIP > Evropský parlament 
V pondělí 21. září se uskutečnila schůze Výboru pro 
mezinárodní obchod (INTA) věnovaná tématu doho-
dy TTIP. Poslanci Evropského parlamentu (EP) na ní 
diskutovali se zástupcem generálního ředitele gene-
rálního ředitelství Komise pro obchod Raffaelem 
Maurem Petriccionem (IT), který představil návrhy 
Komise týkající se opatření na ochranu investorů 
(ISDS). Vystupující poslanci včetně předsedy výboru 
INTA Bernda Langeho (DE) ocenili zveřejnění a kon-
zultace daného návrhu, zároveň však vyjádřili připo-
mínky a obavy spojené s rizikem jeho případného 
přijetí.  
Kontext 

Dohodu TTIP vyjednává jménem EU Komise. EP nemá 
vliv na samotný průběh jednání, avšak výsledná doho-
da musí získat jeho souhlas, aby mohla vejít v platnost. 
Výbor INTA proto vyjednávání pozorně sleduje a je 

Komisí pravidelně konzultován. Současné návrhy na 
ochranu investorů předložené Komisí vychází 
z doporučení EP, které přijal 8. července 2015 
v podobě usnesení k TTIP. V něm poslanci odmítli klíčový 
požadavek Spojených států amerických na rozhodčí 
komisi k ISDS. Tento mechanismus je proto z dalších jed-
nání vyřazen. 
Klíčové body 

M. R. Petriccione jménem komisařky pro obchod Cecilie 
Malmströmové představil dva základní prvky předklá-
daného návrhu na ochranu investorů a řešení jejich spo-
rů. Jedná se o dokončení prací na ochranu investic – 
návrh uvádí jasně definované a soudně vymahatelné 
nástroje, které ale, jak M. R. Petriccione zdůraznil, neo-
vlivní právo vlády na státní regulaci. Druhý bod se týká 
řešení sporů investorů. /Pokračování na s. 5/ 

 



5 
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 Zmíněny byly snahy opustit systém soukromé justice 
(kritizovaná rozhodčí komise ISDS) směrem k veřejné 
justici, která zaručí nestrannost a hlavně důvěru společ-
nosti. Navrhovaný systém investičních soudů se bude 
skládat z tribunálu první instance s 15 soudci a odvola-
cího tribunálu se 6 soudci. Soudci budou veřejně jmeno-
váni vládou USA a EU na dobu šesti let a bude se jed-
nat z třetiny o občany EU, z druhé třetiny o občany USA 
a nakonec o občany třetích zemí. Každý spor bude ře-
šen třemi náhodně vybranými soudci. Soudci budou pla-
ceni z prostředků EU a USA, nikoli stranami sporu. Záro-
veň pro ně bude platit závazný kodex chování, který 
má zaručit jejich nezávislost. Podle předběžných kalku-
lací na základě minulých zkušeností bude tento systém 
stát EU 1,5 milionu EUR.  

Návrh přivítal jak předseda výboru z frakce S&D B. 
Lange (DE), tak místopředsedkyně Tokia Saïfiová (FR, 
EPP). Oba vyjádřili potěšení, že Komise implementovala 
doporučení EP do současného návrhu a označili jej za 
krok správným směrem. Poslankyně Saïfiová však záro-
veň varovala, že Komise musí zajistit, aby navrhovaný 
systém nebyl zneužíván. Předseda B. Lange připomněl, 
že je potřeba formulovat nejen práva investorů, ale i 
jejich povinnosti.  

Mezi členy výboru se ozvaly i kritické hlasy. Helmut 
Scholz (DE, GUE/NGL) namítl, že současná podoba ná-

vrhu je ve své logice stejná jako kritizovaná ISDS a je 
podle něj nutné zabránit pouze kosmetickým změnám. 
Stejného názoru byla i Ska Kellerová (DE, Zelení/EFA), 
která zároveň upozornila, že systém ve své současné 
podobě zvýhodňuje zahraniční investory a neřeší jejich 
povinnosti.  

Východiska pozice ČR 

ČR jako silně otevřená ekonomika podporuje pokračo-
vání aktivní obchodní politiky EU a sjednávání ambicióz-
ních a komplexních dohod o volném obchodu. V této 
souvislosti je sjednání TTIP prioritou. Vláda navíc pokra-
čuje ve své komunikační strategii k TTIP a chystá se po-
řádat akce pro širší i odbornou veřejnost a firmy. Po-
kračovat bude pravidelné setkávání expertního týmu 
TTIP složeného ze zástupců tripartity, v plánu je i pilotní 
setkání členů expertního týmu s představiteli nevládního 
sektoru ohledně TTIP.  

Předpokládaný další vývoj 

Komise bude jménem EU dále pokračovat ve vyjedná-
vání o dohodě o volném obchodu TTIP. EP bude pravi-
delně informován a konzultován.  

/Z. Kutišová/ 

Prověrka konkurenceschopnosti. Říjnové zasedání Ra-
dy bude výjimečně půldenní, ale i přesto bude mít na 
programu několik průřezových bodů. Jednání bude za-
hájeno diskuzí k tzv. prověrce konkurenceschopnosti. 
Lucemburské předsednictví očekává spontánní a otevře-
nou debatu ministrů, jejímiž hlavními tématy budou aktu-
ální informace o hospodářském vývoji a začleňování 
konkurenceschopnosti do všech politik.  

Lepší regulace. Dalším bodem programu bude výměna 
názorů k lepší regulaci, která by se měla soustředit pře-
devším na možnosti přínosů lepší regulace pro fungová-
ní vnitřního trhu a s tím spojený růst malých a středních 
podniků.  

Další agenda. Předsednictví podá informaci o společ-
ném neformálním zasedání Rady EU a Rady Evropské 

kosmické agentury a informace Komise k obnovení rov-
ných podmínek, pokud jde o požadavky na trans-
parentnost ve směrnici o účetnictví, která byla do pro-
gramu zařazena na žádost nizozemské delegace. Na 
závěr bude podána informace Komise k aktuálnímu sta-
vu implementace Jednotného patentu. Zasedání Rady 
bude předcházet pracovní snídaně k tématu Jednotného 
digitálního trhu, kterou bude pořádat švédský ministr. 
Pracovní oběd ministrů se bude věnovat revizi systému 
EU ETS. Je možné, že na žádost komisařky Elźbiety 
Bieńkowské bude do programu zařazen bod ke kauze 
chybného vykazování emisí automobilů značky 
Volkswagen. 

/R. Juřík/ 

Agenda Rady pro konkurenceschopnost, 1. října > Informace 

Rovné příležitosti. Rada se v rámci legislativních aktivit 
bude snažit dosáhnout obecného přístupu ve věci návrhu 
směrnice o zlepšení genderové vyváženosti mezi členy 
dozorčí rady/nevýkonnými členy správní rady společ-
ností kotovaných na burzách a o souvisejících opatřeních.  

Dlouhodobá nezaměstnanost. Komise představí svůj 
návrh doporučení Rady k integraci dlouhodobě neza-
městnaných osob, který vydala ve čtvrtek 17. září 
2015. K návrhu proběhne na říjnovém zasedání Rady 
orientační debata. 

Sociální agenda. Tématem hlavní diskuse ministrů bude 
sociální řízení v inkluzivní Evropě, a to na základě zprá-
vy pěti předsedů a klíčových poselství Výboru pro soci-
ální ochranu k vývoji sociální situace v EU a k sociálním 
reformám v členských zemích. Dále se očekává výměna 

názorů na význam rozvoje sociálního dialogu na úrovni 
EU a informace předsednictví o přípravě Tripartitního 
sociálního summitu před říjnovou Evropskou radou. 

Další agenda. Na programu nelegislativních aktivit je 
schválení závěrů Rady ke Strategii EU pro bezpečnost 
a ochranu zdraví při práci na roky 2015–2020 a závě-
rů Rady k přiměřenosti důchodů. Dále Rada schválí roz-
hodnutí o Hlavních směrech politiky zaměstnanosti na 
rok 2015. 

/M. Beranová/ 

Agenda Rady pro zaměstnanost, soc. politiku a zdraví, 5. října > Informace 
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 Agenda Rady pro hospodářské a finanční věci, 6. října > Informace 
Výměna informací v oblasti daní. Ministři financí se 
budou snažit dosáhnout politické dohody k revizi směr-
nice týkající se povinné automatické výměny informací 
v oblasti daní.  
Bankovní unie. Předsednictví hodlá usilovat o uzavření 
politické dohody týkající se přechodného financování 
pro Jednotný fond pro řešení krizí bank. Proběhne rov-
něž informace ke stavu implementace jednotlivých sou-
částí bankovní unie. 
Evropský semestr. Ministři prodiskutují zkušenosti 
s průběhem letošního Evropského semestru a návrhy na 

možná zlepšení do budoucna. Také si vymění názory ke 
společné pozici Rady a Komise týkající se pružnějšího 
výkladu Paktu o stabilitě a růstu.   
Příprava mezinárodních jednání. Bude přijata společ-
ná pozice EU pro nadcházející setkání ministrů a guver-
nérů zemí G-20 v Limě a také potvrzen projev předse-
dy Rady pro hospodářské a finanční věci pro zasedání 
Mezinárodního měnového a finančního výboru u příleži-
tosti výročních zasedání Mezinárodního měnového fondu 
a Skupiny Světové banky v Limě.  
/P. Staňková/ 

Strukturální fondy a Řecko. V pondělí 5. října povedou 
poslanci rozpravu o nařízení o společných ustanoveních 
o evropských strukturálních fondech a zvláštních opatře-
ních pro Řecko. Návrh by měl zajistit Řecku dostatečné 
finanční prostředky k tomu, aby mohlo začít implemen-
taci programů z evropských strukturálních a kohezních 
fondů pro roky v období 2014 až 2020. Nedostatek 
potřebné likvidity by mohlo čerpání z evropských fondů 
ohrozit.  

Finanční a daňové otázky. V úterý 6. října se na ple-
nárním zasedání uskuteční rozpravy k legislativním ná-
vrhům k platebním službám na vnitřním trhu, a následně 
také k nařízení o drobných nárocích a řízení o evrop-
ském platebním rozkazu. O den později se poslanci 
budou rovněž zabývat nařízením upravujícím finanční 
pravidla pro souhrnný rozpočet EU s ohledem na nově 
přijatou legislativu, například v oblasti veřejných zaká-
zek.  

Návštěva španělského krále. V rámci slavnostního za-
sedání ve středu 7. října poslanci vyslechnou projev 
španělského krále Felipeho VI z rodu Bourbon-Anjou, 
který v červnu loňského roku vystřídal na trůně svého 
otce Juana Carlose I.  

Další agenda. V pondělí 5. září proběhne rozprava 
o zprávě týkající se úlohy místních orgánů v rozvojových 
zemích v oblasti rozvojové spolupráce. Dále se poslanci 
zaměří na problematiku omezení emisí některých znečiš-
ťujících látek do ovzduší (7. října) či na nelegislativní 
zprávu o rovných příležitostech a rovném zacházení pro 
muže a ženy v oblasti zaměstnání a povolání (8. října). 
Úterní odpolední část pléna bude věnována rozpravám 
o otázkách zahraniční politiky za přítomnosti vysoké 
představitelky Unie Federiky Mogheriniové.  
/O. Kaleta/ 

Agenda plenárního zasedání Evropského parlamentu, 5.–8. října > Informace 

Dne 23. září 2015 se konalo 177. zasedání vládního 
Výboru pro EU (VV-EU).  

Ministr vnitra Milan Chovanec nejprve na žádost před-
sedy vlády Bohuslava Sobotky seznámil členy VV-EU 
s průběhem a výsledky mimořádného zasedání Rady 
pro spravedlnost a vnitřní věci dne 22. září 2015 v Bru-
selu. Ministr zahraničních věcí Lubomír Zaorálek pak tuto 
informaci doplnil zprávou o výsledku jednání ministrů 
zahraničí zemí V4, Lucemburska a Lotyšska k migraci 
dne 21. září 2015 v Praze.  
Předseda vlády následně předložil ke schválení mandát 
pro jednání na mimořádném neformálním setkání hlav 
států a vlád členských zemí EU v Bruselu, které se kona-
lo ten den večer. Stručně představil daný materiál 
a pozici ČR (důraz na systémová řešení a řešení příčin 
migrace, ochrana vnější hranice, zřízení hotspots, boj 
proti organizátorům nelegální migrace, stabilizace situ-
ace ve zdrojových a tranzitních zemích, podpora účinné 

návratové politiky, důležitost plnění společných pravidel 
ze strany Itálie a Řecka). Následná diskuse ministrů se 
soustředila hodnocení výsledků mimořádného jednání 
Rady pro spravedlnost a vnitřní věci dne 22. září, pro-
vádění přijatého relokačního mechanismu a možná rizi-
ka s tím spojená, další opatření k regulaci migrační vlny 
navrhovaná Komisí a situaci v zařízeních pro zajištění 
cizinců Ministerstva vnitra ČR. Zdůrazněna byla potřeba 
intenzivní a konstruktivní komunikace se sousedními státy 
a důležitost jednotného postupu vlády při komunikaci 
směrem k veřejnosti. Předseda vlády pak na základě 
proběhnuvší diskuse navrhl upravit vystoupení uvedené 
v mandátu ve smyslu většího důrazu na návratovou poli-
tiku a doplnění požadavku ČR na stanovení harmono-
gramu provádění dalších navrhovaných opatření k řeše-
ní současné migrační situace. Materiál byl schválen ve 
znění těchto úprav navržených předsedou vlády.    
/K. Schneiderová/ 

177. zasedání Výboru pro EU na vládní úrovni > Informace 

535. zasedání Výboru pro EU na pracovní úrovni > Informace 
Dne 22. září 2015 se konalo 533. zasedání Výboru 
pro EU na pracovní úrovni (PV-EU).  

Zástupkyně Úřadu vlády informovala o přípravě 177. 
Výboru pro EU na vládní úrovni dne 23. září 2015.  
Posléze byla schválená rámcová pozice ke zprávě Ko-
mise: Výroční zpráva za rok 2014 o vztazích Evropské 
komise s vnitrostátními parlamenty; rámcová pozice ke 

zprávě Komise: Výroční zpráva za rok 2014 o subsidi-
aritě a proporcionalitě (Úřad vlády) a rámcová pozice 
ke sdělení Komise „Zahájení veřejné konzultace o novém 
uspořádání trhu s energií“ (Ministerstvo průmyslu a ob-
chodu). Následně byla projednána aktualizovaná rám-
cová pozice k přechodnému financování pro Jednotný 
mechanismus pro řešení krizí bank (SRM) /Pokračování 
na s. 7/ 
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Evropská komise 

19.–25.března 
 během přechodného období naplňování Jednotného 
fondu pro řešení krizí bank (SRF) a rovnocenné zachá-
zení se členskými státy (Ministerstvo financí). 
Výbor projednal mandát na mimořádné zasedání Rady 
pro spravedlnost a vnitřní věci dne 22. září 2015 
(Ministerstvo vnitra); mandát pro předsedu vlády Bo-
huslava Sobotku na mimořádné jednání Evropské rady 
dne 23. září 2015 (Úřad vlády). Schváleny byly man-
dáty na neformální zasedání Rady pro dopravu, tele-
komunikace a energetiku (část energetika) dne 23. září 
2015 (Ministerstvo průmyslu a obchodu) a na neformál-
ní zasedání Rady zaměstnanost, sociální politiku, zdraví 
a ochranu spotřebitele (část zdraví) ve dnech 24. a 25. 
září 2015 (Ministerstvo zdravotnictví). 
V rámci části „Aktuální evropské otázky“ zástupkyně 
Ministerstva kultury informovala o vylosování zástupce 
ČR pro výběr a monitoring evropských hlavních měst 
kultury. Ministerstvo vnitra předložilo informaci o vyhlá-
šení březnového běhu Profesionálních stáží pro národní 
experty (NEPT) a zástupkyně Úřadu vlády informovala 
o pracovní večeři státního tajemníka Tomáše Prouzy se 
zástupci Čechů v institucích EU dne 1. října 2015 
v Bruselu.  

V rámci bodu „České předsednictví Visegrádské skupi-
ny“ zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu informo-
val o průběhu a výsledcích setkání ministrů odpověd-
ných za oblast energetiky k projednání návrhů Komise 
souvisejících s implementací Energetické unie v rámci 
konference International Energy Club Ostrava ve dnech 
16.–17. září 2015, představil další akce zemí V4 
k tématům energetiky a hovořil o přípravě pozičního 
dokumentu V4 k vytápění a chlazení. Zástupce Minister-
stva zahraničních věcí předal žádost o zařazení Středo-
evropské energetické konference ve dnech 24.–26. lis-
topadu 2015 v Bratislavě do programu V4. Zástupkyně 
Ministerstva obrany informovala o zasedání ředitelů 
pro obrannou politiku V4 ve dnech 18. a 19. září 2015 

v Ostravě. Zástupce Ministerstva zahraničních věcí pre-
zentoval výsledky setkání ministrů zahraničních věcí V4, 
lucemburského předsednictví a Lotyšska dne 21. září 
2015 v Praze.  

Zástupkyně Ministerstva zemědělství informovala o prů-
běhu a výsledcích neformálního zasedání Rady pro ze-
mědělství a rybářství ve dnech 14. a 15. září 2015 
v Lucemburku; zástupkyně Ministerstva životního pro-
středí o průběhu a výsledcích zasedání Rady pro životní 
prostředí dne 18. září 2015 v Bruselu. Ministerstvo za-
hraničních věcí předložilo Výboru materiál Zpráva o 
průběhu implementace Východního partnerství za lotyš-
ského předsednictví v Radě Evropské unie. Zástupce 
Ministerstva pro místní rozvoj předložil informaci o im-
plementaci programového období 2014 – 2020 – vy-
hlášené výzvy, jednání s Komisí, stav naplňování před-
běžné podmínky 2.2 Sítě nové generace. 
Výbor schválil příspěvek do veřejné konzultace týkající 
se strategie EU pro zkapalněný zemní plyn a skladová-
ní plynu (Ministerstvo průmyslu a obchodu). 
V bodu „Různé“ zástupkyně Úřadu vlády informovala o 
probíhající modernizaci systému DAP, připomněla koná-
ní Pracovního týmu Rady hospodářské a sociální dohody 
pro EU dne 24. září, kulatého stolu Národního konventu 
k tématu oběhového hospodářství dne 25. září a pří-
pravu odečtu Národního programu reforem. Dále infor-
movala o připravované návštěvě místopředsedy Komise 
Andruse Ansipa a organizaci přípravy PV-EU dne 29. 
září. Zástupce Ministerstva průmyslu a obchodu informo-
val o společném dopisu like-minded států pro vnitřní trh 
k připravované Strategii pro vnitřní trh a o konání ex-
pertního týmu k TTIP dne 16. října.  
Na závěr byly schváleny instrukce pro jednání výbo-
ru Coreper I (23. a 25. září 2015) a Coreper II (24. 
září 2015).  
/M. Kadlecová/ 

Týden v Evropské unii 
Týdenní monitoring událostí v EU Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády ČR * Číslo 197 *         

Týden 21. – 27. září 2015 * Kontakt: newsletter@vlada.cz * Připravují pracovníci Sekce pro evropské 
záležitosti Úřadu vlády ČR. 

Rámcové pozice schválené v 39. týdnu > Informace 
Rámcová pozice ke zprávě Evropské komise: Výroční 
zpráva za rok 2014 o vztazích Evropské komise s 
vnitrostátními parlamenty (vypracoval Úřad vlády) 
Rámcová pozice ke zprávě Evropské komise: Výroční 
zpráva za rok 2014 o subsidiaritě a proporcionalitě 
(vypracoval Úřad vlády) 
Aktualizovaná rámcová pozice k přechodnému finan-
cování pro Jednotný mechanismus pro řešení krizí 
bank (SRM) během přechodného období naplňování 

Jednotného fondu pro řešení krizí bank (SRF) a rovno-
cenné zacházení se členskými státy (vypracovalo Minis-
terstvo financí) 
Rámcová pozice ke sdělení Evropské komise „Zahájení 
veřejné konzultace o novém uspořádání trhu 
s energií“ (vypracovalo Ministerstvo průmyslu a obcho-
du) /I. Blahušiak/ 

 

Kalendář EU na 40. týden > Informace 
30. září – Zasedání výborů Coreper I a II 
30. září – Konference „Budování odolné Evropy v glo-
balizovaném světě“, Brusel 
1. – 2. října – 8. evropská konference o kvalitě, Lucem-
burk 

1. října – Zasedání výborů Evropského parlamentu 

1. října – Seminář k finančním instrumentům Evropského 
zemědělského fondu pro rozvoj venkova, Vídeň 

1. října – Seminář o inovativním využití dronů z pohledu 
EU, Brusel 

1. října – 5. evropská konference o firemním výzkumu 
a vývoji a inovacích, Sevilla 

/I. Blahušiak/ 


